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6. oktoobril võtsid retke mine-
vikku ette Alatskivi valla hari-
dusasutuste juhid, õpetajad,
keskkooli õpilasesindus ja valla
ametnikud. Kahetunnisel tee-
konnal kuulati Karl Elkeni huvi-
tavaid ja põhjalikke kommen-
taare ning asetati lilled järg-
mistele koolihoonetele ning –
paikadele:  Suur- Lahe  –  La-
hepera  –  Alatskivi loss  –  Nae-
lavere  –  Punane maja  –  Ala-
soo – Haapsipea  –  Torila  –
Kokora  –  Savastvere. Igal hoo-
nel ja paigal oli jutustada oma
ainulaadne ja kordumatu lugu
– mõnel rõõmsam, mõnel kur-
vem. Eriti nukker pilt avanes

Igal koolil oma lugu

Need kaunid lauluread  Alatski-
vi Keskkooli mudilas- ja laste-
koori esituses peatasid Luige
talu õuel vihmasaju. Kui valla-
vanem Andu Tõrva ning maja-
omanik Urmas Sipelgas avasid
Peatskivi külakooli seinal mä-
lestustahvli, lõid päikesekiirtes
särama väärtuslikud kivisse
raiutud sõnad:

Ülemaks kui hõbevara,
kallimaks kui kullakoormad
tuleb tarkust tunnistada.

Alatskivi Kunstide Kooli õpe-
taja Kalle Loona mängitud ma-
hedad viiulihelid ja  kaasa
niutsuv koerakutsikas tõid sil-
me ette tahtmatult pildid “Ke-

Armastus annab sooja

vadest” -  õpetaja Lauri viiul,
kutsikas Tootsi põues, Imeliku
kandlelugu, Arno ja Teele…

Kaunis raamatuks kujunda-
tud mälestustahvel Peatski-
vi külakooli seinal ja maja
uus laudvooder peidavad
enese all palke, mis on 130
aastat vanad.
                              FOTO: KALMAR RAUDSEPP

Viimati olid lapsed Peatskivi külakooli õuel 86 aastat tagasi.
Õppetöö selles koolis lõppes 1920. aastal.

Kallid õpetajad, vallavanem,
kaasõpilased.

Oleme kogunenud täna siia,
et tähistada ülemaailmset
õpetajate päeva. See on olnud
juba pikki aastaid meie kooli
traditsiooniks, kuid varem ei ole
meie, tänased abituriendid,
mõistnud, missugune raske töö
on see õpetaja amet. Kui
varasematel aastatel tundus
selline ettevõtmine naljamän-
guna, siis alles nüüd saime me
aimu, kuivõrd palju peab te-
gema ettevalmistusi, et korral-
dada kogu koolile ühte õppepäe-
va. Lisaks ettevalmistustele on
vaja läbi viia ka tunde, kus nii
mõnigi õpilane rikub korda. Ja
nii paraku päevast päeva. Ole-
me aru saanud, kuivõrd narr
on olla klassi ees, kui ei taheta
täita korraldusi.

Kuid tänane päev on pühen-
datud ikkagi teile, kallid õpeta-

Narr on olla klassi ees
jad. Teil on täielik õigus lõõgas-
tuda ja ennast välja elada.
Loodame, et võtate tänasest
päevast veel selle viimasegi
ning homme tulete kooli puha-
nud närvidega ning täis posi-
tiivsust. Teile on kaetud tagasi-
hoidlik laud füüsikaklassi, kus
pärast aktust saate natuke ke-
hakinnitust võtta.

Andsime endast parima, et
teid täna asendada. Tahaksi-
me loota, et te ei pettu meie teh-
tud töös ja ei pea seda üle tege-
ma, vaid jätkate õpetamist sa-
mast kohast, kus meie täna
pooleli jäime.

Õpilane veedab ligi poole
oma ärkvel ajast siiski kooli
seinte vahel, seega näeb ta õpe-
tajat sama palju kui oma vane-
maid. Õpetajal on suur roll lap-
se arengus.

Tänan teid kogu koolipere
poolt, et te meile alati toeks olete
olnud ning olete edasi andnud

teadmisi, mis meile tulevases
ja iseseisvas elus on vajalikud.
Ilma teieta ei oleks ka meil tule-
vikku.

 TARAS JOSIPTŠUK,
Alatskivi Keskkooli “direktor”
5. oktoobril, õpetajate päeval

Juhan Liivi nim Alatskivi
Keskkooli õpilasesindus va-
lis aasta õpetajaks arvuti-
õpetaja Dairi Pärna. Palju
õnne! Kas aasta õpetaja tii-
tel tuli üllatusena?

No ikka tuli. Selle peale nagu
üldse ei mõelnud.

Mis võis selle tiitli tuua?
Mida lapsed õpetajas hinda-
vad?

Tegelikult oli see kirjas õpilas-
esinduse otsuses – mind valiti
aasta lõbusamaks ja õpilase-
sõbralikumaks õpetajaks. Ni-
metatud omadusi arvestades
oli see ootuspärane.

Ma saan noortega hästi läbi.
Kuidas sai sinust õpetaja?

Kas unistasid sellest juba
lapsena?

(Naerab) Ei. Endine kooli-
direktor Urmas Laur kutsus.
Kiiresti oli vaja ühte inimest.
Olin II kursusel ja otsisin just
tööd. Nüüd olengi siia jäänud.

Õpetajatöö rõõmud ja
mured?

Rõõmu teeb see, kui tuleb
positiivne tagasiside ja kui
lõpetajad hiljem tulevad ning
ütlevad, et saavad oma asjade-
ga hakkama või kui helistavad

Aasta õpetaja saab
noortega hästi läbi

ja küsivad nõu.
Mureks on suurenev paberi-

majandus jms.
Mida soovida teistele õpe-

tajatele? Kuidas saada õpi-
lasesõbraliku õpetaja tiitlit?

Ma ei ole midagi erilist teinud
ega oma loomust muutnud.
Minu aine eeliseks on praktiline
töö. Näitan ette ja töötan õpilas-
tega kaasa. Ma ei kujuta end
õpetamas aineid, kus tuleb pal-
ju tahvli ees seletada.

Sõnum õpilastele?
Mitte tuupida asju pähe. Va-

jalik on oskus mõelda iseseis-
valt ja jõuda loogiliselt vas-
tusteni. Päheajamine ei kanna
eriti vilja.                              AVL
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Savastvere külakooli õuel.
Seevastu rõõmustas Lahepera,

kus põlenud koolihoone ase-
mele hakkab kerkima uus.

Tagasihoidlikud lilled Lahepera koolipaika.            FOTO: MAILI MÄGI

FOTO: MARGUS VAHI

Lühidalt

Tänaseks ollakse Alatskivi lossi
arengutega jõutud seisu, kus
lähiajal tuleb langetada otsus
lossi ja lossikompleksi hoonete
rendileandmisest.

Alatskivi lossi
rendileandmine

lk 2

lk 3

Kunstide kooli tantsuklass sai
kätte kauaoodatud peeglid.

1. oktoobril tähistas Liivi Muu-
seumi pere oma tööandja 18.
sünnipäeva.

7. oktoobril toimus Alatskivi
Keskkooli võimlas XX Arnold
Looritsa mälestusvõistlus kree-
ka-rooma maadluses. Mäles-
tusvõistluste ellukutsujaks ja
eestvedajaks on olnud 19 aastat
Uno Ainsoo. Tänavusel juubeli-
võistlusel tervitati teda kui au-
külalist.

Möödas on kaunis suvi, mille
muutsid erakordseks suur
kuivus ja rohke päikesepaiste.

Kollaste
lehtede aeg

lk 4
Kuulutused, teated
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Tänaseks ollakse Alatskivi
lossi arengutega jõutud sei-
su, kus lähiajal tuleb langeta-
da otsus lossi ja lossikomp-
leksi hoonete rendileandmi-
sest. See teema erutab ena-
muse alatskivilaste meeli, on
ju loss meie kodukandi süm-
bol, samas on meil kogemus
ebaõnnestunud rendilepin-
gust Reijo Tossavaineniga.

 Kas kõik läheb vana rada,
mis arengud on ootamas, kas
loss antakse “jälle ära”, on meie
inimeste küsimused, millele on
tulnud viimasel ajal sageli vas-
tata. Alati on kõige hullem tead-
matus ja ebaselgus ning see-
tõttu püüan lossiga tööalaselt
kõige enam seotud inimesena
selgitada hetkeolukorda ja
võimalikke arenguid nii objek-
tiivselt, informatiivselt ja era-
pooletult, kui seda vähegi os-
kan.

Arengud tänaseni
Vastavalt Muinsuskaitsesea-

dusele on kultuuriväärtusega
kinnis- ja vallasasjade säilita-
mine ja korrashoidmine nende
omanike kohustus. Alatskivi
lossi ja lossikinnistul asuvate
hoonete säilimise tagamine on
seega seadusega vallale pan-
dud ülesanne.

1999. aastal kohtu kaudu ren-
dilepingu lõpetamise järel tuli
omanikul ehk vallal hakata taas
tegelema lossikinnistuga. Hoo-
ned anti Liivi Muuseumi bi-
lanssi, kus nad on tänaseni.
Lossile elu sisse puhumisega
hakkasid tegelema Liivi Muu-
seumi töötajad. Seega tuli muu-
seumis tublisti “rihma pingu-
tada”, et sama eelarve juures
ja sama arvu töötajatega ma-
jandada ära nii muuseum kui
loss. Kahtlemata olid algul
väga olulised inimeste anne-
tused, aga ka esimesed ülesan-
ded olid  suhteliselt väikesema
rahaga  teostatavad:  töötajate
palkadeks, akende kiletami-
seks, küttekollete ja korstnate
korrastamiseks ning kütmi-
seks. Küttepuudega varusta-
misel pani õla alla meie Kokoral
asuv puidufirma. See toetus on
kestnud tänaseni.

Lossi uuringud viisid tookord
tulemuseni, et kui katust kohe
ei vahetata, võivad kahjustused
hoonele olla pöördumatute
tagajärgedega – mädanenud
laetalad ja osa katusekonst-
ruktsioonist ning majavamm
oleksid teinud oma töö.

Loss sai uue kiltkivikatuse
2003. aastal. 2005. aasta keva-
del said valmis kõiki lossikin-
nistu hooneid hõlmavad vee- ja
kanalisatsioonitrassid ja sü-
giseks lossi läänetiiva vesi, ka-
nalisatsioon, keskküte, elekt-
risüsteemid. Restaureeriti ka
lossi tuumikruumid. Korras ja
kaunid ruumid on vallaela-
nikke meelitanud paljudele
üritustele, hakkame juba har-
juma, et  meil on taas aasta-
ringselt kasutatav kooskäimise
koht. Tänavu septembris val-
misid kõik lossiga seotud pro-
jektid – idatiiva arhitektuurne
põhiprojekt, sisekujunduse
projekt, välisfassaadi restau-
reerimise projekt ja lossikin-
nistul asuva pargi projekt.

Hetkeolukord
Hetkel tegelevad lossi ma-

jandamisega Sihtasutus Alats-
kivi Loss ja Liivi Muuseum.

Sihtasutuse ainuasutajaks

Alatskivi lossi rendileandmine
oli  vald, seega on tegemist
kohaliku omavalitsuse valitse-
va mõju all oleva sihtasutusega,
kelle ülesandeks on lossikin-
nistu arendamine. Sihtasutuse
eelarvesse annab asutaja tege-
vustoetusi, mis tänavu on 92
000 krooni. Sellega lossi ära ei
majanda eelkõige küttekulu
tõttu. Sihtasutus rendib lisa-
raha saamiseks ruume suur-
ürituste, näiteks pulmade pida-
miseks. Valla kõik üritused, mis
lossis toimuvad, on muidugi
tasuta. Lossi läänetiiba köetak-
se soojuspumbaga, mis on
keskkonnsõbralik ja ökonoom-
ne, aga kuna varasemad kütte-
kulud olid olematud (ka loss oli
talviti väga külm), siis on vahe
kulutusteks tuntav.

Liivi Muuseum tegeleb lossis
aastaringselt turismiga: lossi
tutvustavad giiditööd, piletite
müük, näituste ja mitmete üri-
tuste korraldamine. Kõik need
tegevused toimuvad läbi muu-
seumi eelarve. Muuseumi ra-
hastab põhiliselt Kultuuriminis-
teerium, mis munitsipaalmuu-
seumide puhul on väga erand-
lik. Lossi on tänavu külastanud
ligi 15 000 inimest. Külastustest
laekuv piletitulu on oluline Liivi
Muuseumi eelarve osa.

Need olid igapäevase majan-
damisega seotud rahaasjad.
Hoopis suuremad summad on
kulunud lossi renoveerimiseks.
Hoone renoveerimistoetuste
taotleja on olnud vald. Tööd on
toimunud läbi suurprojektide,
seda nii kolme Euroopa Liidu
struktuurfondidest rahasta-
tava renoveerimisprojekti  kui
ka KIK-ist rahastatud välisvõr-
kude projekti puhul. Iga selline
projekt on teostatav vaid taot-
lejapoolse omafinantseeringu
olemasolul. Seega on vald pi-
danud oma eelarvevahendeid
otseselt planeerima lossi reno-
veerimisprojektide elluviimi-
seks. Senini on enamus neist
projektidest nõudnud 10% oma-
osalust. Väga ligikaudselt ar-
vestades on lossikinnistu inves-
teeringuteks kulutatud 6 aasta
jooksul 10 miljonit krooni, milles
valla omaosaluse raha on olnud
kümnendik ehk ligi miljon kroo-
ni.

Arenguvõimalused
ja riskid

ARENGUVÕIMALUS 1
Lossi ega lossikinnistu hooneid
ei anta rendile ja vald korraldab
nende renoveerimise sihtasutu-
se kaudu ise, taotledes inves-
teeringuteks raha EL struk-
tuurfondidest. Pärast hoonete
renoveerimist on ehk võimalik
need korraliku tasu eest rendile
anda ja pika aja jooksul selleks
kulutatud raha tagasi teenida.

RISKID:
VÄGA SUUR INVESTEE-

RINGUTE VAJADUS. Lossi
kõrvalhooned – endised tõlla-
kuurid, sõiduhobuste tallid,
juustukelder, maakivist laudad
– on tänaseks läbijooksvate ka-
tustega, akendeta ja usteta
ning vajavad säilimiseks kohe-
seid investeeringuid kümneid
miljoneid kroone. Lossi lõpli-
kuks renoveerimiseks on tarvis
vä-hemalt 20 miljonit ja pargi
jaoks ka suured summad. Isegi
kui ligikaudne investeeringute
va-jadus oleks suurusjärgus 50
miljonit, oleks valla omaosaluse
vajadus projektides täna 20%
ehk 10 miljonit krooni.

Kuna sellist summat oma-
osaluseks  on võimatu valla eel-

arvesse planeerida, sest siis
kasvaks kas laenukoormus liiga
suureks või jääks kõik muu valla
arenguks olulisem  tegemata,
on selline arenguvõimalus  het-
kel välistatud.

ARENGUVÕIMALUS 2
Lossi kõrvalhooned antakse
rendile turismi toetavateks te-
gevusteks ja osa lossist antak-
se rendile restoraniks, maju-
tusruumideks ja saalideks
üritustele. Teine osa lossist
jääks valla renoveerida ja kä-
sutusse, et säiliks võimalus los-
si tutvustamiseks turistidele ja
oleks  pidevalt kasutatav saal
valla oma kultuuriürituste läbi-
viimiseks (endine kinosaal).
See eeldaks head pikaajalist
koostööd rendileandja (valla) ja
rentniku vahel. Rent on küll
sümboolne, aga tekiks arvesta-
tav hulk uusi töökohti, suure-
neks piirkonna tuntus ja elav-
neks majandus.

RISKID:
PIKK RENDIPERIOOD. In-

vesteeringud renoveerimiseks
teeb põhiliselt rentnik ja see-
tõttu on võimalik vaid pikaaja-
line rendileping (25 aastat),
sest rentnik vajab kindlust, et
kulutatud raha ka tagasi tuleb.
Samas on raske prognoosida
üldisi arenguid majanduses
ette 25 aastat. Näiteks võib
tänane rendileping 10 aasta pä-
rast tunduda valla seisukohast
täiesti ebamajanduslik või
hoopiski väga tulus.

KOOSTÖÖ EI LAABU, kuna
rentnikul ja rendileandjal on
hoone kasutamisel erinevad
huvid ja seisukohad.

ARENGUVÕIMALUS 3
Kogu lossikinnistu, sealhulgas
loss, antakse rendile, vallale
jääb võimalus pikalt ette pla-
neerides lossi ruumides läbi
viia oma kultuuriüritusi. Rent
on küll sümboolne, aga tekivad
uued töökohad ja vald ei pea
enam kulutama lossikinnistu
arendamiseks.

RISKID:
VALLAL KAOB AJAPIKKU

VÕIMALUS LOSSI ARENGUS
KAASA RÄÄKIDA, SEST KÕI-
KI RISKE EI OSATA LEPIN-
GUT SÕLMIDES ETTE NÄ-
HA. (Sama risk on ka teise
arenguvõimaluse puhul, aga
pisut väikesem).

LOSSIKINNISTU MÜÜAK-
SE.

Praegu kaitseb lossi müügi
eest valla garantii, et 5 aasta
jooksul EL-ga seotud projektide
lõppemisest omanik ei muutu.
5 aasta pärast see enam ei toi-
mi ja siis sõltub kõik juba polii-
tilistest otsustest valla voliko-
gus. Musta stsenaariumi järgi
ei pruugi siis vallarahval lossi
enam asja olla. Tõestuseks on
mitmed teised Eestimaa mõi-
sahooned, mille väravas pele-
tab  eravalduse silt kõik huvili-
sed. Kahtlemata ei ole selline
arengutee välistatud ka esime-
se ja teise arenguvõimaluse
puhul, samas ei oska me täna
ka prognoosida, kas näiteks 10
või 25 aasta pärast ei tundugi
müük vallakodanikele parima
variandina.

Valikud
Tänaseni on tööd tehtud

arenguvõimalusega nr 2.
Rendikonkursi on võitnud Rein
Kilgi firma ja lähiajal seisab ees
rendilepingu sõlmimine. See
tähendab, et hooneid ei müü-
da maha, vaid antakse 25 aas-
taks rendile. Kui suur osa lossist

jääb valla renoveerida ja kasu-
tada ning kas lossi teisele kor-
rusele tuleb ka Tubina muu-
seum, on täna veel läbirääki-
miste teema.

Kuna lossi projekte kooskõ-
lastanud Muinsuskaitseameti
Tartumaa vaneminspektori
Mart Siilivase seisukoht on, et
Tubina muuseum ei sobi lossi
kasutamise üldise kontseptsioo-
niga (võib tekitada külastajas
tunde, et on satutud aega 100
aastat tagasi) ja sama meelt
on ka rentnik, otsustas SA
Alatskivi Loss nõukogu 4 poolt
– ja 1 vastuhäälega, et  seda
muuseumi lossi teisele kor-
rusele ei tule (mis ei välista, et
see tuleb teistesse ruumi-
desse). Sama teemat arutatak-
se ka vallavalitsuses ja
volikogus, sest siis tuleb “rong,
mis sõidab muuseumi rajami-
seks” peatada. See pole kerge
ülesanne, kuna lubadusi on
antud Tubina perekonnale,
Kultuuriministeeriumile, koos-
tööd tehtud Teatri- ja Muusi-
kamuuseumiga, valminud on
sisekujunduse projektid.

Minu täiesti isiklik seisukoht
pärast sisekujundusprojektiga
tutvumist on, et pole midagi ka-
tastroofilist, kui endistes paru-
nirahva külalistetubades teisel
korrusel on “külalisena” Tubin
ja temaga seotu, kui sisekujun-
dus toetab nn. külaliseks
olemist. Kuigi see lahendus
erineb traditsioonilisest turis-
mimõisast, kus toimivad vaid
hotell ja restoran, teeninda-
maks suurüritusi (Näiteks
Sangaste, Taagepera, Kalvi).
Kui Kultuuriministeerium an-
nab selle muuseumi rajami-
seks ja ülalpidamiseks raha,
pole see sugugi halvim variant.
Kui finantseerimist ei tule või
see peatatakse, on alati võima-
likud ka teised arengud.

Rein Kilk, esinedes oma plaa-
nidega volikogu ees, soovitas
vallal selgeks teha, mida me ise
lossilt tahame, missuguseid
ruume ja milleks vajame, et siis
otsustada parim koostöövõi-
malus ühes hoones. Tänases
rendilepingu eelprojektis on
kirjas kogu lossi, ka idatiiva,
rendileandmine. Rentniku kui
äriettevõtte seisukohast on see
kahtlemata parim variant. Kas
aga ka vallarahva seisukohast?

On läbirääkimiste aeg. Täna
on ka vallakodanikel viimane
võimalus kaasa rääkida ja  lossi
puudutavates küsimustes oma
põhjendatud seisukohti avalda-
da.

Palume saata oma arva-
mused ja ettepanekud Alats-
kivi Vallavalitsusse 25. ok-
toobriks 2006, ka lepingupro-
jektidega saab tutvuda valla-
majas. Soovi korral väljasta-
takse rendilepingu projekt
elektronposti teel. Usun, et
vallavalitsus ja volikogu arves-
tavad nendega. Kasutage siis
võimalust olla ajaloolise rendi-
lepingu sõlmimisel kaasa-
rääkijad.

Lisainfo hankimiseks on
võimalik telefonitsi ette teata-
des asjast huvitatutel tutvuda
lossi ja pargi projektidega los-
sis.

Kaunist sügiskuud ja õigeid
otsuseid soovides

KÜLLI MUST,
SA Alatskivi Loss juhataja,

Liivi Muuseumi teadur

Selle aasta kevadel toimus
vallavalitsuse eestvedamisel
Rootsiküla ja Nina küla ela-
nike ühiskoosolek. Ajendiks
oli vallavalitsuse liikmete
soov, et tagada valla terviklik
areng.

Üheskoos arutati nende kü-
laelanike soove ja vajadusi.
Muret tunti teede ja tänavate
korrashoiu, külade keskuste
tänavavalgustuse, prügima-
janduse ja teiste probleemide
pärast. Lõpuks sündis ühis-
kokkulepe vallavalitsuse ja kü-
laelanike vahel, et 2006. aasta
on Rootsiküla küla heakorras-
tamise aasta – küla keskus
saab valgustatud ja külla viiv
tee remonditakse. Tänu riigi-
poolsele suurele toetusele ei
jäänud see pelgalt vallapool-
seks lubaduseks, vaid ettevõt-
mine sai teoks. Täna on Root-

Rootsiküla küla keskus
sai välisvalgustuse

siküla küla keskosa saanud
kaasaegse tänavavalgustuse
ning kapitaalselt on uue kruu-
sakihiga kaetud nii külatänav
kui külla suubuv maantee. Val-
lavanemana tahaksin eriti tä-
nada haldusspetsialisti Kal-
mar Raudseppa, kes oli kohu-
setundlikult ja südamega asja
juures.

Tänan kõiki Rootsiküla küla
elanikke, kes lubasid oma kin-
nistut kasutada maakaabli ja
valgustusmastide paigalda-
miseks.

Vallavalitsus loodab edaspidi
teiste külakogukondadega sa-
ma meeldivat koostööd teha,
nagu see oli Rootsiküla küla
elanikega. Koos tegutsedes
saame palju ära teha kogu val-
la arenguks.

ANDU TÕRVA,
vallavanem

Vallavalitsuse istung toimus
29. septembril.

Istung algas sotsiaalküsi-
muste läbivaatamisega. Lõpe-
tati hooldus ja hooldajatoetuse
maksmine ühe hooldatava
suhtes, seati hooldus ja määrati
hooldajatoetus ühele hooldust
vajavale vallaelanikule, kolmele
vallaelanikule määrati hool-
dajatoetus, üheteistkümnele
taotlejale määrati ühekordne
sotsiaalabitoetus ja üheksa-
teistkümnele nn juubelitoetus.
Lasteaiatoidu maksumuse
soodustus määrati viiele palju-
lapselisele perele.

Valla eelarve reservfondist
eraldati kolm tuhat krooni pro-
jekti “Uus raamat Alatskivist”
kaasfinantseerimiseks.

Nõustuti Alatskivi paisjärve
rekonstrueerimiseks projektee-
rimise loa väljastamisega.

Pikendati Evi Kukega sõl-
mitud üürilepingut ühe aasta
võrra Tõruvere külas asuvate
eluruumide kasutamiseks.

AS WOODWELL avalduse
alusel nõustuti Naelavere külas

Vallavalitsuses
asuva kinnistu Savikoda jaga-
misega kaheks iseseisvaks kin-
nisasjaks nimetustega Saviko-
da ja Savipõllu ning Peeter
Kiuru avalduse alusel nõustuti
Alasoo külas asuva Vahemaa
kinnistu jagamisega kolmeks
iseseisvaks kinnisasjaks nime-
tustega Vahemaa, Heinamaa
ja Metsamaa.

Kinnitati lähteülesanded Kõ-
desi külas Vanamõisa kinnistu
detailplaneeringu tegemiseks
ning Alasoo külas Jaani, Mäe
ja Kaanjärve kinnistute detail-
planeeringu tegemiseks.

Väljastati ehitusluba OÜle
Jaotusvõrk Alasoo külas Vahe-
maa ja Nõlvaku kinnistute
elektrivarustuse õhuliinide ja
liitumispunktide ehitamiseks
ning Kristiina Laursonile Alats-
kivi alevikus Hirveaia 7 Fassen-
da kinnistul endise mõisa abi-
hoone ümberehitamiseks.

Väljastati projekteerimistin-
gimused Nina külas Bella kin-
nistul asuva elamu rekonst-
rueerimise projekti koostami-
seks.

Vanad fotod

ARVAMUSED
Oleg Zõbin: “ Olen tänulik, et tänavavalgustus on nüüd olemas ja

tee sai korda.”
Leonid Vojeikin: “Nii palju kui selle vallavalitsuse ajal pole varem

kunagi tehtud. Tänavavalgustust ei osanud küll loota, kuigi lubati ka
varasematel aastatel.”

Vassili Frolov: “Olen väga rahul. Rohkem välisvalgustuse maste
pole vajagi.”

Ajalehe toimetajana pakun val-
lalehes välja vanade fotode
nurga. Kellel on mõni huvitav
ja ajaloolise väärtusega foto,
mis pakuks huvi lugejatele,
andku sellest teada.

Kohaliku kultuuri- ja aja-
loopärandi uurimise, jääd-
vustamise ning tutvusta-

misega on alustanud  tege-
lemist seltsing ALAMIN.
Seltsinglased Anne Elken,
Karl Elken, Külli Must, Mar-
git Kilter ja Reet Kruup rõõ-
mustavad iga huvitava foto,
mälestuse jms üle.

REET KRUUP,
kultuuritöötaja

Sünged olid keskaja lossid, veel süngemad sakslaste võõbatud
lossid.
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Sellel sügisel on Peipsi ääres
Ninal mitmekordne juubel:
raamatukoguhoidja Veera Or-
lova saab 70 ja  septembris  täi-
tus tal 45. tööaasta! Kui palju
on meil maakonnas nii staaži-
kaid  töötajaid?

Veera ise ütleb: “Et töötada
nii kaua ühel kohal, peab väga
oma tööd armastama ja nii
see on olnud ja on praegugi,
kui on saabunud vanadus ja
tervis on väga halb. Ka nüüd
on kahju seda tööd jätta.”

Ometi on töötingimused ol-
nud Ninal alati kehvapoolsed.
Praegu hakkab see eriti silma,
kui kõikjal on renoveeritud
ruumid, soe ja valgusküllane.
Veera aga tuleb tööle nädalas
kahel päeval külma raamatu-
kokku ja ei saa vana maja sel-
leks ajaks soojakski, kui  sulge-
misaeg kätte jõuab.  Ometi on
palju seda, mis kaalub üles
majanduslikud probleemid.

Veera: ”Huvitav on vahetu
kontakt inimestega, oma
lugejatega ja  see, kui raama-
tukokku saabub uus raama-
tupakk ning sa  teed esime-
sena tutvust sellega, mis seal
on, püüad saada ülevaate
raamatu sisust ja mõelda,
kellele see sobib. Kui sinu ees
avaneb suur raamatute
maailm ja sa saad seda luge-
jatele lähemale tuua ja vas-
tastikku arutleda, huvi ärata-
da, midagi arusaadavamaks
muuta – see on see, mille ni-
mel ma töötan. Eriti tore on
tegeleda lastega ja see läheb
ka kõige rohkem hinge.”

Veera kohta võib liialdusteta
öelda, et ta on elav ajalugu. Ta

Juubilar Veera Orlova
armastab oma tööd

on töötanud neil aastatel,  mil-
lest saame enamasti lugeda
raamatukogukroonikatest. Nii
1950. kuni 1960. aastatel oli ju
ühiskondliku töö roll raamatu-
kogus väga suur. Rahva- ja
loomaloendused, külanõukogu
ja komsomoli ülesanded – kõik
see, mis vahel ei meeldinudki,
tuli ära teha lihtsalt entusias-
mist ja kohusetundest.

Veera: ”Meid oli nii kas-
vatatud. Ka palk on külaraa-
matukogus olnud alati väike,
kuid sai  töötatud, sest vaim-
sed väärtused olid alati täht-
samad kui materiaalsed.”

Veera on põline Nina küla ela-
nik, kelle vanemad surid, kui ta
oli veel mudilane. Läks nii, et

peale keskkooli lõpetamist saigi
Veerast varsti kultuuritöötaja.
1960. aastatel oli külas 7-kl. kool
ja klubi ning palju noori. Kor-
raldati kirjandusüritusi, kohtu-
misi ja tantsuõhtuid. Igal õhtul
kogunes noori raamatukokku
mitte ainult lugema, vaid ka
lihtsalt suhtlema, vaidlema.

Aga siis algas  noorte minek
linna. Maal oli raske füüsiline
töö ja  kõik tundus perspektii-
vitu. Külad hakkasid tühjene-
ma ja 1972. aastal suleti klubi
ning aasta hiljem ka kool.

1983. aastast  kolis raama-
tukogu praegustesse ruu-
midesse ja siis toimus siin ka
elavnemine tänu uue kirjan-
dushuvilise põlvkonna peale-

kasvamisele. Korraldati tore-
daid üritusi, kuid varsti lahku-
sid needki noored külast.

Õnneks pole raamatukogu
ära likvideeritud ja siia on
jäänud oma lugejaskond, kes
suvel  oluliselt suureneb tänu
turistidele. Väga tähtis on, et
Veera on töötanud siin nii kaua
ja pannud töösse  kogu oma
hinge ja südame. Eks sellepä-
rast ongi püsinud ka siin Peipsi
ääres tükike vaimsust ja  seda
on jätkunud kõigile huvilistele,
kes sellest osa on tahtnud saa-
da. Veera ise  aga on inimese-
na ääretult diskreetne, taga-
sihoidlik ja taktitundeline. Te-
maga suheldes tunnetad, et ta
armastab kirjandust ja oskab
hinnata neid vanu väärtusi, mis
nüüd devalveeruma kipuvad.

Uued tuuled hakkavad ehk
puhuma ka selles maakohas,
kuid mida nad kaasa toovad, ei
tea.  Uus külakeskus, arvuti, in-
ternet, teine töötaja? Kas raa-
matukogu jääb kandma seda
vaimsust, mis on siiani olnud?

Veera: “Andku Jumal, et uus
töötaja armastaks oma tööd ja
oma lugejaid, armastaks
kirjandust.”

Meie aga kõik loodame, et
Veeral jätkub tervist ja kannat-
likust kõrvalmajas edasi  tööta-
da, ükskord ka paremaid ma-
teriaalseid tingimusi  nautida
ning olla edaspidi toeks oma
järglasele, kes  tema hoitut eda-
si viib ja kunagi raamatukogul
hääbuda ei lase.

ANNE FREIENTHAL,
Alatskivi valla

Keskraamatukogu juhataja

Laululusti meil jätkub
Alatskivi Naiste Koor tähis-
tab oma viiendat sünnipäeva
novembri alguses.

Esimene lauluproov oli 21.
oktoobril 2001. aastal. Tegutse-
sime Alatskivi kirikukoorina.
Juhendajaks sai Merle Nisu ja
eestvedajaks Marta Arro.
Esimesed laulud olid advendi-
ja jõululaulud. Esinesime
Alatskivi kirikus jõulu- ja
ülestõusmispühade ajal, Tartu
Praostkonna kontsert- jumala-
teenistusel Mustvees 2002,
Tormas 2003, Tartus Peetri
kirikus 2004 ja Tartus vaimuli-
kul laulupeol 2005.

Kooris on 12- 14 lauljat. Mõ-
ned on lahkunud ja teised
juurde tulnud. Oleme ikkagi
pensioniealised! Alati oleme
esinenud Alatskivil eakate

inimeste pidudel. Käinud lau-
lulusti viimas Nõvale, Assikver-
re, Vaiatusse, Lähtele jm. Ole-
me esinenud Aksel Kiissa ja
Samuel Lindpere mälestus-
üritustel. Meil oli au esineda
koos teiste kollektiividega va-
bariigi presidendile oma “Alats-

kivi lauluga”.
Sel suvel olid meil esinemised

Jõgeva memme-taadi suvepeol
ja Lähte kiigepeol.

Saime kenad esinemiskos-
tüümid. Tänu vallale!

Laululusti meil jätkub ja ter-
vist ka. Selgeks oleme õppinud

Sügise saabumine toob  kaa-
sa kultuurielu  elavnemise ja
raamatukogupäevad, mille
moto on sellel aastal  “Lu-
gedes rikkamaks”.

20. oktoober on ettelugemise
päev ja me ei piirdu vaid selle
kuupäevaga.  Tutvume uue ees-
ti lastekirjandusega terve
nädala jooksul nii koolis kui
lasteaias. Lugeda ja kuulata
saavad nii mudilased kui täis-
kasvanud.

Oktoobris on  alatskivilastega
kohtumas ka kirjanikud Maimu
Berg ja  Leena Laulajainen.

12. oktoobril sõidavad huvili-
sed Anna Haava luulet kuula-
ma Assikveres avatud kirjaniku
mälestustuppa.

Raamatukogus saavad soo-
vijad vastata ankeedile, mis ai-
taks meie teenindamist pare-
maks muuta ja uusi ideid tuua.
Vastanute vahel läheb loosi ka
auhind.

Uudis on meile seegi, et saa-
me ühena esimestest maakon-
nas raamatukokku WiFi  levi-
ala, mida paljud juba suvel  ka-
sutada oleksid soovinud.

Näitustest pakume praegu

Lugedes rikkamaks
kuu lõpuni põnevat fotolugu
Alatskivi kooli õpetajatest läbi
aegade. Nii tähistame meie  siin-
se hariduselu  sünnipäeva ja tee-
me kummarduse maa soolale .

Ootame teid rikkamaks ja
targemaks saama esmaspäe-
vast laupäevani raamatukokku
ja ka  muul ajal on meil kõigil
see võimalus -raamatud, aja-
kirjandus, tekstid, lood, jutud-
vaid natuke keskendumist ja
olemegi jälle midagi teada
saanud  ning  võime maailma
avarama pilguga vaadata.

ANNE FREIENTHAL

selle aja jooksul üle 70 laulu.
Suur tänu Merle Nisule, kes
meid alati julgustab ja innus-
tab.

Kes soovib, tulgu laulma!

ELLE KANA,
koorivanem

1. oktoobril tähistas Liivi Muu-
seumi pere oma tööandja 18.
sünnipäeva.

Juhataja Margit Kilter jäi
rahule aasta jooksul korralda-
tud 30 ürituse, 10 pedagoogilise
programmi, 10 muuseumis ja
lossis eksponeeritud  ajutise
näituse, töötajatele võimalda-
tud koolituste ning  koostööga
Alatskivi Kunstide Kooli, Kesk-
kooli ning kirjanikemuuseumi-
dega Eestis.

Saalis liigub ringi jutt, et sa
pole kolm aastat trennis käi-
nud.

See on tõsi. Kui maadlustree-
ner Eldur Edela suri, treenisin
natuke aega Meelis Kalliga.

Kas tase on siis nii madal,
et ilma trennita on võimalik
tulla pjedestaalikohale? Või
oled lihtsalt  andekas?

Maadlus on veres.
Kuidas leidsid tee maadlu-

se juurde?
Teised poisid alustasid tren-

niskäimist ja kutsusid mind
vaatama. Hakkas meeldima.
Kõik peale minu on pooleli
jätnud.

Kui paljudele võistlustele
oled julgenud välja minna?

Olen osalenud ainult Looritsa
mälestusvõistlustel. Juba kuus
aastat järjest.

Seda näitavad ka Arnold
Looritsa mälestusvõistluste
protokollid:
2000  kehakaalus – 23 kg  I koht
2001 kehakaalus – 27 kg  II
koht
2003  kehakaalus – 29 kg  I koht
2004  kehakaalus – 32 kg  I koht
2005 kehakaalus – 35 kg  II
koht

2006 kehakaalus – 50 kg  II
koht

Suurepärased tulemused!
Kas pole mõelnud, et medali-
kollektsiooni võiks laiendada
ja mitmekesisemaks muuta.
Maadlejatele toimub pide-
valt erinevaid võistlusi.

Hakkangi uuesti trennis käi-
ma. Peipsiäärsete treener tegi
mulle täna siin võistlustel selle
ettepaneku.

See on hea uudis. Küllap
siis tulevad ka uued võidud.
Selg prügiseks!

AVL

Kas Martin Zaitsev leidis
treeneri või leidis treener
Martin Zaitsevi?

FOTO: KALMAR RAUDSEPP

Liivi Muuseumi juhataja Margit Kilter (vasakul) koos
muuseumi raudvara ja aarde Vaike Tossoga.

“Selg prügiseks!  Nõnda soo-
vitakse maadlejatele,” val-
gustas võhikuid 7. oktoobril
Alatskivi Keskkooli võimlas
XX Arnold Looritsa mäles-
tusvõistluse peakohtunik Ja-
kob Proovel.

Üks paljudest muhedatest
maadlustreeneritest lisas:
“Söömisel võib soovida head
isu.” Miks nii, seda teavad hästi
kümne klubi 65 noort maad-
lejat, kes enne võistlust üle kaa-
lu käisid.

Rändkarika viis taas koju

Kolkja Põhikool. Arnold Loorit-
sa kehakaalus kuni 69 kg täis-
kasvanute arvestuses saavu-
tas esikoha Vladimir Plemja-
nov (Peipsiäärsed).

Alatskivi Keskkooli esinda-
nud IX klassi noormees Martin
Zaitsev saavutas kehakaalus
kuni 50 kg II koha.

Toetajad: Eesti Kultuurkapi-
tal, Eesti Kultuurkapitali Tar-
tumaa Ekspertgrupp, Hasart-
mängumaksu Nõukogu, Alats-
kivi Vallavalitsus.

Aasta sisse mahtusid veel
kahe katuse vahetus, konto-
rimaja vabastamine ametiruu-
mideks ja muudki otseselt
muuseumiperele suurt rõõmu
valmistanut, kuid kaudselt ka
külaliste heaolu ning silmarõõ-
mu pakkuvat.

Eriti uhke ja tänulik on ju-
hataja armastuse ning pü-
hendumusega töötavatele
kolleegidele.

XX Arnold Looritsa
mälestusvõistlus kreeka-
rooma maadluses

Kunstide
kooli tant-
suklass sai
k ä t t e
k a u a -
o o d a t u d
p e e g l i d .
Tantsijate
silmad lõid
s ä r a m a ,
selg läks
s i r g e -
maks ja

tantsuvõte konkreetsemaks.
Peotantsu II klassi õpilane
Renet Eres (pildil) kontrollib
peeglist tantsuasendit ja on
silmnähtavalt tulemusega
rahul.

FOTO: KALMAR RAUDSEPP
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VÄLJAANDJA:
Alatskivi Vallavalitsus
Alatskivi 60201, Tartumaa.
Telefon 730 2370, faks 730 2371.

Toimetusel on õigus kirju ja kaastöid nende
selguse huvides toimetada ja lühendada.
Kõik toimetusele kasutada antud materjalid
(käsikirjad, trükised, fotod jne) tagastatakse
andja soovil.

JÄRGMINE ALATSKIVI VALLALEHT
ILMUB 9. NOVEMBRIL.

Kaastööd ja infomaterjalid lehele palume saata
vallavalitsusse sekretäri kätte või otse meiliaadressile

reet@alatskivi.ee hiljemalt 2. novembriks.

Möödas on kaunis suvi, mille
muutsid erakordseks suur
kuivus ja rohke päikesepais-
te. Alates 1970. aastast vaat-
lusi tehes mõõtsin uueks
soojarekordiks Alatskivil
+34,6 kraadi C. See oli 9. juuli
õhtupoolikul. Suvi jäi ka sel-
lega meelde, et Alatskivil ei
olnud üldse äikest.

Märkamatult on saabunud
sügis 2006, kollaste lehtede aeg.
Vaatamata sellele kujunes esi-
mene sügiskuu september su-
viselt soojaks, võttes soojuse
poolest sisse esikoha minu
vaatlusaastate reas. Varasem
soojarekord septembrikuu
keskmisena pärines aastast
1975. Selle aasta mihklikuu
keskmiseks temperatuuriks
arvutasin +14,3 kraadi C.
Kõige külmem oli september
1993. aastal, kui kuu oli täna-
vusest poole külmem. Sügise
tulekust andsid märku  esime-
sed öökülmad kuu keskel.
September kujunes ka võrd-
lemisi kuivaks. Septembrikuu
senine soojarekord läks kirja 1.
septembril 1992, kui sooja oli
+30 kraadi C, madalaim ter-
momeetrinäit on kirjas aastast

1973, siis oli septembri lõpul -4
kraadi C külma. Lund sadas
septembris viimati 1986. aastal.
Mõned ilmatargad ennustavad

Kollaste lehtede aeg

FOTO: REET KRUUP

Me hoolitseme selle eest, et
meie kodu, olgu siis korter või
eramaja, oleks korras ja pu-
has. Meil on meeldiv viibida
puhtas ja korras keskkon-
nas, jalutada pargis, mis on
hooldatud ja ilus. Kuid kes on
selle eest vastutav ja kui pal-
ju on meil endil siin võimalik
ära teha?

Ei teki küsimust, kes hoiab
korras korteri või koduaia. Kui
keegi tekitab seal segaduse,
oleme sellest häiritud, et meie
hoolt ja vaeva ei hinnata. Miks
on aga avalikud kohad, pargid
ja haljasalad teistmoodi? On
loomulik, et vallavalitsuse ko-
hustuseks on hoida korras par-
gid, vaadata, et maha loobitud
prügi oleks kokku korjatud,
muru ja võsa niidetud, atrakt-
sioonid korras, ujumiskohas
pingid ja riietuskabiin. Kuid et
see “ruum” on ühiskasutatav,
siis on loomulik, et selle korras-
hoidmise tagamine on ka  meie
igaühekohustus. Mitte maha
loopida prügi, mitte lõhkuda
pinke, prügikaste või kuivkäim-
laid. Mitte lõhkuda kõike, mis
tehtud ja rajatud, sest see on

rajatud kõigile. Miks kehtivad
avalike kohtade kohta teised
reegilid kui meie kodude kohta?
Vajalik on igaühe panus hoolit-
setud keskkonna tagamiseks,
et säilitada seda, mis loodud ja
tehtud.

Heakord ei sõltu ainuüksi
niidetud murust ja pügatud
hekkidest. Nurinat muruniitmi-
se kohta on igal aastal ja teatud
kohtades ka õigustatult. Siiski
ei muuda muruniitmist ja trim-
merdamist kergemaks korras-
tamata majaümbrused ja
muruplatsidele loobitud kivid ja
muud esemed. Koristamata
puuriidaaluste ja korratute
puuhunnikute ümbert ja vahelt
ei ole võimalik niita ja trim-
merdada. Muruplatsidele visa-
tud kivid ja puujupid lõhuvad
tehnikat ning muudavad muru-
niitmise raskeks. Ning majade
vahel lausa ohtlikuks, kuna
muruplatsile visatud kivi võib
muruniiduk lennutada korteri-
aknasse või vastu autot. Ja on
võimatu, et muruniitja enne
platsi niitma asumist käib mee-
ter meetri haaval kive muru-
platsilt välja korjamas. Seega

palun lapsevanemaid, et nad
räägiksid lastele ja võimalusel
jälgiksid, et lapsed ei viskaks
kive ega muid esemeid muru-
platsidele.

Suure osa aleviku üldmuljest
moodustavad muruniitmise
kõrval majaümbrused – puurii-
dad ja maja ümber laokile
jäetud esemed, katkised trepi-
koja uksed, prügikastide kõrvale
tassitud esemed jne, jne. Ning
nende korrastamise ja tähele-
panu pööramise kohustus on
majaelanikel. Eramaja omani-
kel ei ole seda võimalust, et vald
niidaks ära nende majaümbru-
sed, koristaks sealt prügi jne.
Selle eest peavad eramaja-
omanikud ise hoolitsema ja
kandma ka kulud. Siiski loo-
dan, et tasapisi paranevad ka
korrusmajade ümbrused ja hea
on näha, et nii mõnedki maja-
elanikud pööravad rohkem
tähelepanu majade väljanäge-
mise ja korra parandamisele.

Suur heameel on kõndida
mööda Tartu mnt 6 majast,
mille elanikud on teinud roh-
kem, kui neil vaja oleks olnud,
et nende majaesine oleks korras

Keskkond meie ümber – kelle
jaoks ja kelle mure?

97 HANS BENDER Torila küla
93 GERTA LASSI Torila küla
88 VILMA SÄRG Virtsu küla
83 LINDA BUK Alatskivi alevik
83 PELAGEJA TABUNOVA Nina küla
83 HELENE-ELLA PETERSON Savimetsa küla

85 MEERI MARKUS Passi küla
80 ARMILDE PÕLDMA Väljaküla küla
80 ZINAIDA BORODKINA Nina küla
75 EHA ANNAST Kõdesi küla
70 HELVI MANGUSSON Kõdesi küla
70 NADEŽDA SIRGO Padakõrve küla
70 VEERA ORLOVA Nina küla
70 ANTS MAIDLA Alasoo küla
65 JAAN-JÜRI RAUDVERE Lahepera küla
60 MAIDO HÄRM Haapsipea küla
60 VEERA LEBEDEVA Nina küla
55 KALEV HALJASMETS Naelavere küla
55 DOMIAN PALK Savimetsa küla
50 VALENTIN JEGOROV Kesklahe küla

OLEG IVANOV
14. oktoober 1949 – 25. september 2006

ALATSKIVI VALD MÄLESTAB
MILVI KOOK
8. aprill 1944 – 22. september 2006

Valmis on saanud Alatskivi valla jäätmekava, millega pan-
nakse paika valla jäätmehoolduse peamised suunad ja areng
ning põhimõtted aastateks 2006-2010. Jäätmekava eelnõu
oli ettepanekute ja arvamuste avaldamiseks avalikul välja-
panekul Alatskivi vallavalitsuses ja Alatskivi valla interneti lehe-
küljel. Ühtegi ettepanekut jäätmekava kohta ei laekunud.
Alatskivi vallavalitsus korraldab 01. novembril kell 16.00
Alatskivi Looduskeskuses jäätmekava  avaliku arutelu,
kuhu on oodatud kõik asjast huvitatud.

ja meeldiv. Kui korralikult
hooldavad ja koristavad maja
esist  nn “pesuauku”, riisudes
ja koristades sealt oksi ning
lehti. Sealt majast möödudes on
alati hea vaadata väikest
istumisnurgakest, mis on ilus
ja hooldatud ja kus armsalt põ-
leb õhtuti väike küünal, andes
justkui kojujõudjale märku, et
teda oodatakse. Tänan selle
maja elanikke nähtud vaeva ja
töö eest.

Nii,  nagu esimesel aastal siia
tööle asudes palusin kõigi abi
heakorra tagamisel, nii palun
seda ka praegu. Edasi viib
probleemile suunatud  ja konst-
ruktiivne kriitika. Kui kusagil on
jäänud mõni probleem või koht
tähelepanuta, siis ootan, et
seda mulle ka öeldakse, sest
igaühel on erinevad prioritee-
did, mille käigus nii mõnigi teine
probleem võib kahe silma
vahele jääda. Ainult nii on või-
malik muuta olukorda pare-
maks – koos tegutsedes ja hooli-
des.

TUULI PÕLD,
keskkonnaspetsialist

sooja septembri järgi pikka
talve.Elame-näeme. Minu
arvamuse järgi on oodata sooja
sügise jätku ja äkilist talve

saabumist.  Soovin kõigele mõ-
nusat sügiseaega!

EINAR LARETEI


